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从金文看两周婚姻关系

曹　兆　兰
(深圳大学 师范学院 ,广东 深圳 518060)

[作者简介] 曹兆兰(1953-),女 ,湖北随州人 ,深圳大学师范学院副教授 ,主要从事汉语

史 、汉字史研究。

[摘　要] 从两周金文可以看出当时婚姻关系:明言婚娶 ,载明夫方信息 ,铭文本身表明夫

妇关系 、子母关系 ,器铭之间互证可明确的婚姻关系 。金文结合传世文献可看出:女性称谓首

字所标示的父方信息 、夫方信息 ,判断夫妇婚姻关系 ,从两周金文并结合遗存看婚姻关系 。
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Look at the Marriage Relations in Two Zhous from the

Inscription on Ancient Bronze Objects

CAO Zhao-lan
(Normal School , Shenzhen University , Shenzhen 518060 , Guangdong , China)

　 　Biography:CAO Zhao-lan(1953-), female , Associate professo r , Normal School , Shenzhen

University , majoring in the histo ries of Chinese language & characters.

Abstract:The marriage relations in Tw o Zhous can be seen from the inscriptions on ancient broze

objects:Clearly-speaking marriage.Clear the info rmation of the husband , express husband-wife relations ,

son-mother relations , make clear the marriage relations.It can be seen from the documents at that time:

The fi rst let ter of the female shown from the information of the fater & husband can be judged to the

husband-w ife marriage relations.
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